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posiedzenia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Rady Miejskiej w Osiecznej                 

w dniu 20 marca 2018 r. 

 

 

 

 

 

Porządek obrad: 

1. Otwarcie. 

2. Odczytanie porządku obrad. 

3. Informacja o działalności Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa. 

4. Wolne głosy i wnioski. 

5. Przyjęcie protokołu ostatniego posiedzenia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

Rady Miejskiej w Osiecznej. 

6. Zakończenie obrad. 

 

 

 

Ad. 1. Otwarcie. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Marek Kozak: 

Otwieram posiedzenie Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Rady Miejskiej. Witam 

Pana Burmistrza Miasta i Gminy, Pana Przewodniczącego Rady Miejskiej, Panią Naczelnik 

Biura Powiatowego Agenci Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa, członków Komisji              

i Panią protokolantkę. Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Marek Kozak: 

Zamykam punkt pierwszy. Otwieram punkt 2 porządku obrad. 

Ad. 2. Odczytanie porządku obrad. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Marek Kozak: 

Porządek obrad dzisiejszego posiedzenia obejmuje następujące zagadnienia: 

1. Otwarcie. 

2. Odczytanie porządku obrad.  

3. Informacja o działalności Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa. 

4. Wolne głosy i wnioski. 

5. Przyjęcie protokołu ostatniego posiedzenia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

Rady Miejskiej w Osiecznej. 

6. Zakończenie obrad. 

Czy są uwagi do przedstawionego porządku obrad? Nie widzę. Dziękuję. Zamykam punkt 2. 

Przechodzimy do realizacji punktu 3. 

Ad. 3. Informacja o działalności Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa.  

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Marek Kozak: 

Panią Naczelnik proszę o przedstawienie informacji związanej z tematem posiedzenia 

Komisji. Proszę. 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Witam Państwa! Informacja o działalności Biura Powiatowego ARiMR w Lesznie w roku 

2017. Biuro Powiatowe w Lesznie jest podzielone na dwa wydziały. Ja jestem Naczelnikiem 

Wydziału Płatności Bezpośrednich. Jest jeszcze Wydział Rejestracji Zwierząt. Działalność 

Biura Powiatowego dzieli się na te dwa obszary. Wydział Płatności Bezpośrednich zajmuje 
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się wszystkimi płatnościami. Wydział Rejestracji Zwierząt zwierzętami. W Wydziale 

Płatności Bezpośrednich główna działalność to płatności obszarowe. W roku 2017 z Powiatu 

Leszczyńskiego przyjęto od rolników 3.158 wniosków obszarowych, w tym ok. 530 

wniosków zostało złożonych przez rolników z terenu Gminy Osieczna. Do 15 marca 2018 r. 

Agencja Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa w ramach dopłat bezpośrednich za 2017 

rok wypłaciła 11,36 mld zł w skali Polski. Z tej kwoty 9,18 mld zł trafiło do rolników                     

w ramach zaliczek z tytułu tych płatności, które ARiMR wypłacała od 16 października do           

30 listopada 2017 r. Do wypłaty w ramach płatności obszarowych w powiecie leszczyńskim 

pozostało jeszcze około 17% płatności końcowych. ARiMR ma na to czas do 30 czerwca 

2018 r. W powiecie leszczyńskim planujemy zakończenie płatności obszarowych do końca 

kwietnia br. Obsługa wniosków w ramach PROW 2007-2013 oraz PROW 2014-2020                     

w ramach zadań należących do kompetencji Biura Powiatowego: ONW, PRŚ, PRŚK, RE, 

zalesienia. Oprócz wsparcia udzielanego z unijnych programów pomocowych, ARiMR 

wdrażała również pomoc finansowaną z budżetu krajowego. W roku 2017 było to m.in. 

wsparcie udzielane rolnikom, którzy ponieśli straty spowodowane niekorzystnymi zjawiskami 

atmosferycznymi, tj. przymrozkami oraz sierpniowymi nawałnicami. W ramach takiej 

pomocy do rolników trafiło w minionym roku 704,3 mln zł. W powiecie leszczyńskim 

wniosków z tytułu przymrozków złożono 8 sztuk - większość wniosków z terenu Gminy 

Osieczna. W ramach tej pomocy wypłacono w Powiecie Leszczyńskim 52.630 zł. W związku 

z nawałnicami sierpniowymi złożono 9 wniosków - w tym przyznano pomoc do 5 wniosków 

na kwotę 35.372 zł, również większość wniosków z terenu Gminy Osieczna. Od 1 września 

2017 r. Agencja Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa została jedyną unijną rolną 

agencją płatniczą w Polsce, przejmując zadania realizowane wcześniej w tym zakresie przez 

Agencję Rynku Rolnego, która wraz z Agencją Nieruchomości Rolnych została 

przekształcona w Krajowy Ośrodek Wsparcia Rolnictwa. Również część zadań 

obsługiwanych wcześniej przez ARR z budżetu krajowego trafiło do ARiMR. Jednym z nich, 

jest udzielanie dopłat do materiału siewnego. Od 1 stycznia 2018 r. to ARiMR obsługuje tę 

pomoc. Wnioski od 15 stycznia do 25 czerwca 2018 roku składane w Biurze Powiatowym 

ARiMR w Lesznie. Agencja Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa, realizując przepisy 

ustawy o systemie identyfikacji i rejestracji zwierząt, umożliwia posiadaczom oznakowanych 

zwierząt gospodarskich składanie w formie elektronicznej zgłoszeń o zwierzętach do Systemu 

IRZ. W tym celu udostępniono aplikację CK IRZ, która pozwala posiadaczom na przesyłanie 

danych ze zgłoszeń bezpośrednio do systemu informatycznego – Centralnej Bazy Danych 

Systemu Inwentaryzacji i Rejestracji Zwierząt. Nadawanie uprawnień do przekazywania 

danych za pośrednictwem internetu odbywa się na podstawie wniosków o przyznanie dostępu 

do systemu informatycznego ARiMR. Posiadacz zwierząt powinien dostarczyć do Biura 

Powiatowego ARiMR wniosek o przyznanie loginu i kodu dostępu do Systemu 

Informatycznego IRZ ARiMR wraz z regulaminem korzystania z konta podpisanym przez 

zainteresowanego. W związku ze zmianą ustawy o systemie identyfikacji i rejestracji zwierząt 

przede wszystkim w zakresie identyfikacji świń wprowadzono następujące zasady 

znakowania i zgłaszania przemieszczeń zwierząt: 

- w przypadku świń urodzonych w danej siedzibie stada wprowadzono obowiązek 

oznakowania tych zwierząt w terminie 30 dni od dnia ich urodzenia. Fakt oznakowania tych 

zwierząt należy zgłosić w terminie 7 dni od dnia oznakowania kierownikowi biura 

powiatowego ARiMR, 

- w przypadku, gdy świnia została przemieszczona do siedziby stada innej niż siedziba stada 

urodzenia i świnia przebywa w tej siedzibie stada dłużej niż 30 dni, wprowadzono obowiązek 

dodatkowego oznakowania świń tatuażem z numerem siedziby stada, w której świnie 

przebywają dłużej niż 30 dni. Ustawa nie wskazuje terminu na wykonanie tego oznakowania, 

w związku z tym należy przyjąć, że musi być ono wykonane nie później niż przed 
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opuszczeniem przez to zwierzę siedziby stada. Fakt oznakowania tych zwierząt należy zgłosić 

w terminie 7 dni od dnia oznakowania kierownikowi biura powiatowego Agencji 

Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa, 

- skrócono z 30 do 7 dni termin na zgłaszanie do Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji 

Rolnictwa przez posiadaczy świń zdarzeń powodujących zmniejszenie lub zwiększenie liczby 

świń w siedzibie stada, 

- w przypadku zagrożenia wystąpienia lub wystąpienia choroby zakaźnej zwierząt 

podlegającej obowiązkowi zwalczania i określenia obszaru zapowietrzonego, zagrożonego 

lub innego obszaru podlegającego ograniczeniom, wprowadzono na tych obszarach 

obowiązek zgłaszania w ciągu 24 godzin zwiększenia lub zmniejszenia liczebności stada oraz 

uboju zwierzęcia gospodarskiego, 

- wprowadzono obowiązek sporządzania raz do roku, nie później jednak niż w dniu                      

31 grudnia, spisu wszystkich zwierząt przebywających w danej siedzibie stada                                

i przekazywania informacji o wynikach tego spisu do Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji 

Rolnictwa w terminie 7 dni od dnia dokonania tego spisu. Posiadacz zwierzęcia ma 

obowiązek złożenia w biurze powiatowym ARiMR zgłoszenia uboju zwierzęcia                          

w gospodarstwie. Zgłoszenia należy dokonać w terminie 7 dni w przypadku świń, bydła, 

owiec i kóz, od dnia w którym ubój miał miejsce. W przypadku zgłoszeń ubojów dotyczących 

bydła do zgłoszenia należy dołączyć paszporty zwierząt. W przypadku, gdy ubój na użytek 

własny ma miejsce w innym gospodarstwie niż gospodarstwo, w którym zwierzę jest 

utrzymywane, przemieszczenie zwierzęcia do miejsca uboju powinno być odnotowane                  

w CBD i w paszporcie zwierzęcia. Obecnie na terenie powiatu leszczyńskiego i miasta 

Leszna na dzień 1 marca 2018 r. zarejestrowanych jest: 1002 stada bydła – 39.491 szt, 13 stad 

owiec – 1.777 szt, 19 stad kóz – 451 szt, 1656 stad trzody chlewnej – 186.235 szt. To były 

najważniejsze działania Agencji Restrukturyzacji w roku 2017 jeżeli chodzi o Biuro 

Powiatowe w Lesznie. Oddział Regionalny w Poznaniu czy centrala ma szerszy zakres 

działania. My jako Biuro Powiatowe realizujemy część z tych zadań, które przedstawiłam na 

wstępie.     

Informacja o działalności Biura Powiatowego ARiMR w Lesznie w roku 2017 rok stanowi 

załącznik nr 2 do niniejszego protokołu. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Marek Kozak: 
Dziękuję. Czy są pytania do przedstawionej informacji? Pani Radna Krystyna Krajewska. 

Proszę. 

Radna Rady Miejskiej Pani Krystyna Krajewska: 

Czym są spowodowane opóźnienia w wypłatach dopłat?  

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Mówimy o roku 2017. Od 1 grudnia wypłacamy końcowe płatności, duża część została 

wypłacona już w październiku i listopadzie w formie zaliczek. Od 1 grudnia do końca lutego 

powinniśmy wydać wszystkie decyzje. Nie udało się to dla tych około 17% z Powiatu 

Leszczyńskiego. Są to często ograniczenia systemowe czyli my jako Biuro Powiatowe 

czekamy na możliwość naliczeń z centrali. Jeżeli centrala nam nie pozwala naliczyć płatności, 

nie możemy zakończyć całościowo kontroli danego wniosku. Jest to techniczna rzecz, która 

blokuje nasze działanie. To nie jest tak, że pracownicy Biura nie są w stanie przerobić liczby 

wniosków. Biuro Powiatowe musi otrzymać możliwość naliczenia dopłaty od centrali. Jeśli 

rolnikowi przysługują płatności a wniosek jest prosty to nie ma problemu, płatność jest 

realizowana szybko. Jak jest wniosek, który ma sankcje, nieprawidłowości, kontrola na 

miejscu to sytuacja się zmienia. Kontrola na miejscu, pomimo, że ona jest realizowana                

w lipcu, sierpniu, wrześniu, to protokoły z kontroli spływają do Biura w lutym, marcu czyli 

nie mamy możliwości, żeby wcześniej wniosek dokończyć. To jest chyba główna przyczyna 
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tych opóźnień. Różne czynniki, także te mniej istotne nie pozwalają, żeby naliczyć płatność 

końcową. Często dotyczy to wniosku, który czeka od listopada czy grudnia na możliwość 

naliczenia końcowego. Nie jest to złośliwość pracowników Biura Powiatowego. My też 

chcielibyśmy zakończyć rozpatrywanie wniosków jak najszybciej, przecież jesteśmy już               

w kampanii 2018 i przyjmujemy nowe wnioski więc nie jest nam na rękę, żeby zalegały nam 

wnioski jeszcze z 2017 roku. Niestety część rzeczy jest niezależna od Biura Powiatowego             

w Lesznie. Często powodem jest system informatyczny, który jest nieprzystosowany. 

Centrala przeprowadza przetargi na udoskonalenie systemu albo wdrażanie kolejnej 

możliwości, żeby naliczyć płatności. My bez systemu nie funkcjonujemy. My nie pracujemy 

w Excelu czy na kalkulatorze wszystko przechodzi przez system, nic poza nim. Jeżeli system 

nie działa, to nie mamy możliwości naliczenia płatności rolnikom, chociaż mamy czasami na 

to ochotę, żeby wziąć kalkulator i policzyć, wtedy byłoby szybciej.  

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

17% niezrealizowanych wniosków stanowi prawie 1/5 całości. To jest dużo. 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Potwierdzam, że to jest dużo. 

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

Trudno mówić tylko o zawodności czy winie systemu. Tak oceniam zaistniałą sytuację. Nie 

broni się to, że powodem są błędy i usterki systemowe. Myślę, że to jest kwestia braku 

pozwolenia z centrali. To są miliardy złotych, nie mówię tylko o Powiecie Leszczyńskim 

tylko o całości polityki związanej z dopłatami bezpośrednimi. 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Sytuacja w Biurze Powiatowym w Lesznie na tle innych biur wygląda nieźle ze względu na 

to, że nie mieliśmy takiego obciążenia w grudniu, kiedy były wpłacane płatności ze 

wspomnianych wcześniej wniosków z tytułu przymrozków i nawałnicy. Część biur poległa 

właśnie na tych wnioskach, które były przyjmowane z tej nadzwyczajnej pomocy ponieważ 

mieli ich dużo. W naszym Biurze w listopadzie i grudniu staraliśmy się wypłacić tych 

płatności więcej. Nie jest w naszym interesie blokowanie tych płatności ale niestety tak to jest 

zorganizowane.  

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

Jak Państwo jesteście przygotowani na zmiany, które mają nastąpić w tym roku? 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Dyplomatycznie powiem, że jesteśmy. 

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

Tak, ale jak? 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Na dzisiaj, jeżeli chodzi o Biuro Powiatowe w Lesznie, mamy dwa stanowiska tzw. pomocy 

technicznej, jest internet. Rolnicy przychodzą i korzystają z tych stanowisk, logują się, 

wypełniają wnioski, pracownicy Biura pomagają. Tyle na razie możemy zrobić. Nie możemy 

zagwarantować więcej stanowisk. Możemy jedynie odsyłać do Ośrodków Doradztwa 

Rolniczego czy do Izb Rolniczych. Jeśli rolnicy się nie zmobilizują to pod koniec upływu 

terminu składania wniosków mogą być problemy. Oficjalnie jesteśmy przygotowani ale                     

w tym roku nie będzie to spektakularny sukces. 

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

Trzymamy kciuki żeby powiodła się rejestracja wniosków w systemie, który w tym roku 

zaczyna powszechnie obowiązywać. Mówię to również ze swojej perspektywy. Podejrzewam, 
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że problem będzie zogniskowany pod koniec terminu składania wniosków. Dzisiaj, tak jak 

Pani powiedziała przychodzi jeden, dwóch może trzech rolników, natomiast w ostatnich 

dniach przyjdą wszyscy pozostali. Wszystkim nam zależy na tym, żeby to działanie 

przebiegło sprawnie. Wszystkie programy ogólnopolskie obojętnie w jakim systemie są 

napisane, są niedoskonałe. Dotyczy to różnych branż, obszarów a w tym przypadku często 

mamy jeszcze dodatkowo trudność z podstawowymi umiejętnościami związanymi z obsługą 

aplikacji. 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Aplikacja do składania wniosku nie jest prosta, jeśli ktoś wcześniej nie składał wniosku, nie 

poruszał się w obszarze pomiarów działek, to za pierwszym razem będzie miał problemy.  

Przewodniczący Rady Miejskiej Pan Roman Lewicki: 

Do kiedy jest termin składania wniosków? 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Ostateczny termin upływa 15 maja. Myślę, że termin będzie przedłużony, w zeszłym roku był 

przedłużony a wnioski były składane w wersji papierowej. W tym roku wszystkie wnioski 

muszą być złożone w wersji elektronicznej.   

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

Wnioski łącznie z grafiką. 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Tak naprawdę wszystko się opiera na tym, co wnioskodawcy wyrysują w systemie. 

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

Jak zawsze liczymy na Państwa pomoc.  

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Mamy przygotowane dwa stanowiska, postaramy się pomóc. Dodam, że jesteśmy jednym              

z ostatnich krajów Europy, który tego nie ma. Od dwóch lat pracownicy Biura rysują                   

w systemie działki za rolników więc już od dwóch lat to robiliśmy jako pracownicy Agencji. 

W tym roku konieczność składania wniosków przez internet została zapisana w ustawie i nie 

ma odwrotu. Za dwa lata zostaną wycofane oświadczenia, które do 14 marca można było 

składać o tym, że w danym gospodarstwie nic się nie zmieniło w stosunku do 2017 roku. 

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

Takie przypadki stanowią niewielki procent. 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Mamy przyjętych ponad 920 takich oświadczeń. Jak na 3.000 wniosków składanych co roku 

920 wniosków stanowi nie mały procent. A to nie są wszyscy, którzy mogliby złożyć takie 

oświadczenie. Szacunkowo było zakładane ponad 1.000 oświadczeń.    

Radna Rady Miejskiej Pani Krystyna Krajewska: 

Czego te oświadczenia dotyczą? 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

To były oświadczenia, które składało się w sytuacji, gdy w zeszłym roku nic się nie zmieniło 

w gospodarstwie. My za tych Państwa, którzy złożyli takie oświadczenia wprowadzimy              

e-wniosek do systemu. Dając możliwość złożenia oświadczenia bo jak ktoś ma jedną działkę, 

to w większości mu się nic nie zmienia w stosunku do zeszłego roku, robiliśmy rolnikom 

przysługę. Osobiście uważam, że prościej byłoby zalogować się i kliknąć, że się nic nie 



 6 

zmieniło i wysłać taki wniosek. Jeszcze przez dwa lata będzie możliwość składania 

oświadczeń.       

Radny Rady Miejskiej Pan Jarosław Glapiak: 

Na dzisiaj w aplikacji można zaznaczyć działkę jako obszar EFA ale nie można wprowadzić 

upraw na tej działce.  

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Ta funkcja jeszcze nie działa.    

Radny Rady Miejskiej Pan Jarosław Glapiak: 

Jeżeli wypełnię wniosek i zaznaczę działkę EFA bo mnie obejmuje, to zostanę wezwany do 

Agencji?   

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Funkcja będzie dostępna od 16 kwietnia. Dla rolników, którzy posiadają obszarowo większe 

gospodarstwa od 16 kwietnia wszystkie funkcje w systemie powinny działać. Miało działać 

od 15 marca ale niestety nie udało się. Od 16 kwietnia ma być pełna funkcjonalność                     

e-wniosku. Czy tak będzie, tego nie wiem. Jest to pierwszy rok składania wniosków w takiej 

formie i już widzimy, że są różne problemy. Nie wszystko działa tak jak powinno ale myślę, 

że centrala na bieżąco będzie to korygować.    

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Marek Kozak: 
Czy są jeszcze pytania? Pan Radny Jarosław Glapiak. Proszę. 

Radny Rady Miejskiej Pan Jarosław Glapiak: 

Rolnicy są zaniepokojeni ponieważ najpierw na konta wpływają zaliczki, później dopłaty ale 

tak naprawdę nikt do końca nie wie, ile pieniędzy mu przysługuje. Jak już teraz wchodzimy  

w taką nowoczesność czyli e-wniosek, to czy jak Agencja rozpatrzy wniosek byłaby 

możliwość podpięcia pod konto rolnika decyzji? Wtedy rolnik po zalogowaniu widziałby ile 

przysługuje mu dopłaty. Niektóre banki też wymagają tych decyzji i wtedy rolnik musi jechać 

do Biura i prosić o ksero co też jest dla Państwa kłopotliwe. 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Takie plany były żeby całą obsługę wniosku i zmianę danych czyli na przykład zmianę 

miejsca zamieszkania można było zrobić internetowo. Niestety to też jeszcze nie funkcjonuje. 

Decyzja za 2018 rok będzie rolnikowi doręczona, jeżeli ma być doręczona bo niektórych 

decyzji nie doręczamy. Na dzisiaj takich planów nie ma. Mogę taki postulat postawić ale 

kiedy to będzie funkcjonować, na pewno nie w pierwszym roku czyli 2018. 

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

To jest jakaś osobliwość, że rolnik nie wie, ile otrzyma dopłaty. Może sobie oszacować ale ile 

otrzyma wie dopiero jak są ostateczne rozliczenia.  

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Rolnik dowiaduje się o wysokości dopłaty z decyzji. Zaliczki też się nie wyliczy. Zaliczki to 

jest 70% płatności ale nie końcowej tylko tej, którą my na dany moment wypłacamy.                 

W sytuacji gdy mamy wątpliwości, odkładamy wniosek bo u danego rolnika nie zgadza się 

pięć działek a trzy pasują to wypłacamy 70% zaliczki w stosunku do tych trzech działek, 

które są zgodne. Są pytania dlaczego taka zaliczka a nie inna, miało być 70% płatności, 

rolnikowi coś się nie zgadza. Na pewno to jest trudne. Takie sytuacje zaczęły się z chwilą 

wprowadzenia zaliczek. Wcześniej była decyzja, po decyzji była kwota i było wiadomo co 

komu przysługuje. Po wprowadzeniu zaliczek powstały niejasności.  
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Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

Terminy ustawowe dotyczące ostatecznych rozliczeń to jak Pani powiedziała koniec czerwca 

2018 r. Przez wiele lat wcześniej były wypłacane nie tylko zaliczki ale i pełne wypłaty. I do 

takiej rzeczywistości jesteśmy przyzwyczajeni. 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Sytuacja uległa zmianie na niekorzystną od 2015 roku. Zaliczki bardzo nam komplikują 

obsługę wniosków bo powodują, że pracownicy Biura do tych wniosków muszą wracać kilka 

razy zamiast zrobić to raz w sierpniu i wypłacić należność. A tak w pośpiechu zaglądamy do 

wniosku w lipcu czy w sierpniu, żeby wypłacić zaliczkę potem znowu zaglądamy i tak 

naprawdę zamiast zajrzeć do wniosku raz, to zaglądamy do niego trzy cztery razy. Bardzo to 

nam komplikuje obsługę spraw. Wcześniej to działało lepiej i bez zaliczek było prościej. 

Wypłaty były wcześniej i na koniec lutego pism, które przedłużały terminy wypłaty płatności 

było maksymalnie 200 a teraz mamy ponad 1.000. 

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

Przeczytałem, że w okresie sprawozdawczym było około 190.000 szt trzody chlewnej. Wobec 

tego, co się dzieje z ASF-em, który nieubłaganie zmierza w stronę Wielkopolski myślę, że 

również naszego Powiatu. Sądzę, że to jest ostatni czas, żeby przeciwstawić się tej sytuacji. 

Wyobraźmy sobie, że ASF pojawia się w Wielkopolsce na taką skalę, że całe to stado, ta 

populacja świń jest zagrożona dla wielu tysięcy gospodarstw, które przede wszystkim 

opierają się na produkcji świń. Uważam, że powinniśmy działać ze wszystkich stron bez 

względu na instytucje, na to czy jesteśmy pojedynczymi osobami czy samorządowcami bo 

cóż po kolejnych naradach? Tu już nie ma co mówić. Jeżeli nie nastąpią radykalne działania, 

takie, które zatrzymają tę chorobę, która jest ogromnym zagrożeniem to będzie źle  

Przewodniczący Rady Miejskiej Pan Roman Lewicki: 

Panie Burmistrzu, na czym miałyby polegać te radykalne działania? 

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

Są rozwiązania związane z grodzeniem terenu, może naszą Gminę ogrodzimy, w Danii 

zlikwidowano wszystkie dziki, w Niemczech, 100 km od zachodniej granicy z Polską, nie ma 

żadnego dzika. Może są bardziej cywilizowane metody radzenia sobie z tym zagrożeniem ale 

obawiam się i z tego powodu pozwalam sobie o tym mówić, że nie ma czasu na rozmowę. 

Trzeba przystąpić do działań bo będzie problem również z punktu widzenia konsumenckiego. 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Na szkoleniach, które przeprowadzaliśmy z aplikacji e-wnioskowej na 2018 rok był 

przedstawiciel Inspekcji Weterynaryjnej, żeby dodatkowo o ASF-ie i o bioasekuracji 

opowiedzieć rolnikom. Moim zdaniem ze strony rolników w podejściu do tej sprawy jest 

duży opór nawet w tak drobnej kwestii jak rozłożenie maty dezynfekującej. Padają pytania                  

a skąd to, a po co, a czym to zrobić? 

Radna Rady Miejskiej Pani Krystyna Krajewska: 

Chodzi o koszty. 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Są koszty ale biorąc pod uwagę rozłożenie maty a likwidację stada, to moim zdaniem jest 

różnica.  

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

Wiem, że każdy koszt budzi w nas myśl, żeby ktoś za nas to zrobił ale jeżeli nie mamy, a ja 

do dzisiaj nie widzę skutecznych rozwiązań rządowych, to jak my się nie obronimy? Co 

będzie za pół roku jak się okaże, że są puste chlewnie. Nie twierdzę, że tak będzie. Dla mnie 

ważniejsze jest pytanie, na ile te maty są skuteczne. Tutaj skutek musi być 100%. Dla 
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Wielkopolski to będzie dramat. Jak dojdzie do tej sytuacji, to jeden będzie szukał winy                                        

u drugiego. Ponad podziałami radykalne, drastyczne działania wymagające powagi chwili. 

Radna Rady Miejskiej Pani Krystyna Krajewska: 

Spotkania na ten temat są tylko półśrodkami. 

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

Nasi sąsiedzi podjęli drastyczne decyzje o odstrzale dzików. To nie jest obojętne dla innego 

spojrzenia na te istoty ale w tej sytuacji już nie ma tylko zysków. Dobrze byłoby żebyśmy              

o tym pamiętali i działali. 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Każdy kto wchodzi do gospodarstwa powinien być rejestrowany. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Marek Kozak: 
Dziki są na polach, do gospodarstwa przywozi się skoszoną trawę, czy słomę. 

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Weterynarze o tym mówią, że jeśli ktoś ma w chlewni ruszta to nie jest zagrożony, a jak 

hodowla ściółkowa to jest zagrożenie.   

Radna Rady Miejskiej Pani Zofia Biała: 

Byłam w Agencji złożyć oświadczenie, zostałam mile obsłużona. Może rolnicy u których nie 

ma zmian w gospodarstwie i pozostali, jakby nie czekali ze złożeniem wniosku do końca 

terminu to sytuacja byłaby inna. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Marek Kozak: 
Czy jeszcze są pytania do Pani Naczelnik? Nie widzę. Dziękuję Pani Naczelnik za obecność             

i udzielone informacje.  

Naczelnik Wydziału Płatności Bezpośrednich Biura Powiatowego ARiMR Pani Karolina 

Kulesza: 

Dziękuję. Zapraszam do Biura Powiatowego, pomożemy w wypełnianiu e-wniosku.                  

Przewodniczący Rady Miejskiej Pan Roman Lewicki: 

Zastanawiam się, kto mógłby być gościem mediów, radia żeby zorganizować dzień pod 

hasłem ASF. Ludzie chyba nie mają wiedzy o tym zagrożeniu. Może główny weterynarz, 

przedstawiciele kół łowieckich byliby właściwymi osobami. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Marek Kozak: 

Zamykam punkt 3. Otwieram punkt 4, wolne głosy i wnioski.  

Ad. 4. Wolne głosy i wnioski. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Marek Kozak: 

Otwieram punkt wolne głosy i wnioski. Czy ktoś chciałby zabrać głos w tym punkcie? Pan 

Burmistrz. Proszę. 

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 

Zapoznam Państwa Radnych z trzema tematami. W wyniku zmian w Kodeksie wyborczym 

wobec samorządów powstały pewne obowiązki. Na najbliższą sesję otrzymają Państwo Radni 

propozycję zmian podziału granic okręgów wyborczych w Gminie Osieczna. Zmiany 

podziału granic okręgów wyborczych wynikają z dwóch zapisów aktualnie obowiązującego 

prawa w tej materii. Pierwszy z tych zapisów stanowi, że w okręgu wyborczym mogą być 

miejscowości, które ze sobą sąsiadują. Okręgi są jednomandatowe czyli w naszej Gminie jest 

piętnaście okręgów jednomandatowych. W tej kwestii nie ma zmian. Jeszcze raz powtórzę,              

w okręgu, który ma zawierać więcej miejscowości aby był jeden mandat, czyli musi liczyć co 

najmniej 620 osób, to te miejscowości muszą ze sobą sąsiadować. Nie może być tak jak do tej 

pory było w okręgu wojnowickim gdzie Witosław graniczy z Wojnowicami a Wolkowo nie 

sąsiaduje ani z jedną ani z drugą z tych miejscowości. Druga zasada jest taka, że jeżeli jest 

miejscowość, w której liczba okręgów i mandatów jest większa od jeden, to do niej nie wolno 
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przyłączać mniejszych miejscowości. Z tego wynika zmiana w okręgu świerczyńskim, gdzie 

Miąskowo i Kleszczewo do tej pory było w jednym ze świerczyńskich okręgów oraz                          

w Osiecznej gdzie do miasta Osieczna były dołączone Jeziorki i Trzebania. To spowodowało 

przynajmniej w niektórych częściach naszej Gminy duże zmiany. Pozwolę sobie je Państwu 

przedstawić. Jeśli chodzi o Osieczną to pierwszy okręg, w którym była Osieczna, Jeziorki                           

i Trzebania poprzez odłączenie tych dwóch miejscowości stał się mniejszy, jeżeli chodzi                      

o liczbę mieszkańców więc niereprezentatywny. Stąd ulicę Polną proponujemy włączyć do 

tego okręgu a odłączyć tę ulicę od okręgu nr 4. Tak się akurat technicznie dobrze złożyło, że 

okręg nr 4 był największy, jeżeli chodzi o liczbę mieszkańców w ramach okręgu. Osieczna 

ma cztery mandaty. Kąkolewo bez zmian również cztery mandaty. Dobramyśl, Frankowo                             

i Łoniewo także bez zmian. Łoniewo sąsiaduje z Dobramyślą a Dobramyśl z Frankowem 

więc można było pozostawić ten okręg bez zmian. Grodzisko samodzielnie tworzy okręg. 

Grodzisko jest optymalnym rozwiązaniem dla naszej Gminy ponieważ przelicznik dla tej 

miejscowości wynosi 1,02 co daje jeden mandat. Natomiast w pozostałych okręgach 

następują istotne zmiany. I tak. W okręgu nr 11 proponujemy aby było sześć miejscowości, tj. 

Witosław, Wolkowo, Popowo Wonieskie, Drzeczkowo, Jeziorki i Trzebania. Suma 

mieszkańców w wymienionych miejscowościach pozwala na utworzenie jednego okręgu 

jednomandatowego a przelicznik wynosi 1,2. Wyjaśniam, że do momentu gdy przelicznik jest 

do 0,5 to obniżamy liczbę mandatów w dół, jeżeli przekracza 5/10 to podwyższamy, np. do 

dwóch mandatów. Stąd z warunków, które są niezbędne do spełnienia Wojnowice pasują                    

z Kątami czyli Wojnowice z Kątami będą jednym okręgiem wyborczym. Berdychowo                      

i Świerczyna to okręg gdzie będą dwa mandaty. Berdychowo nie jest sołectwem, geodezyjnie 

podlega pod Świerczynę, zatem mieszkańcy Berdychowa zostaną przyłączeni do Świerczyny. 

Świerczyna zostanie podzielona na okręgi w następujący sposób. Od wjazdu od Berdychowa, 

Berdychowo aż do bloków po prawej stronie Świerczyny, mieszkający na tym odcinku                       

z lewej i prawej strony będą tworzyli jeden okręg i reszta mieszkańców Świerczyny, to drugi 

okręg, drugi mandat. Z przelicznika ludnościowego Świerczyna ma ponad 1,50 natomiast 

zaokrąglając do całości to daje 2 mandaty. Jeżeli można mówić, że ktoś zyskuje a ktoś traci, 

to arytmetycznie rzecz biorąc, przelicznik jest najbardziej korzystny dla okręgów 

świerczyńskich. Okręg nr 15 to będzie Kleszczewo i Miąskowo, które do tej pory były przy 

Świerczynie i Ziemnice. Mamy 15 okręgów, w związku z tym nasi mieszkańcy będą wybierać 

15 radnych z tymi zmianami, które Państwu przedłożyłem. W naszej ocenie nie ma 

możliwości inaczej skomponować tych okręgów zatem, dyskusja i możliwość wprowadzania 

swoich pomysłów jest otwarta. Przekonsultowaliśmy te zmiany z Biurem Wyborczym. Mamy 

pozytywną opinię Biura w tej sprawie. W czwartek przedłożę Państwu projekt uchwały 

zawierający nowy podział Gminy Osieczna na okręgi. Zmienia się również miejsce, gdzie 

będą głosować niektórzy z naszych mieszkańców. Do tej pory mieszkańcy Ziemnic i Kątów 

głosowali w siedzibie obwodowej komisji w Świerczynie a teraz Ziemnice będą nadal 

głosować w Świerczynie a Kąty jako, że są w okręgu z Wojnowicami będą podlegać pod 

obwodową komisję Osieczna-teren. Siedziba obwodowej komisji wyborczej w Osiecznej                    

z Placu 600-lecia zostaje przeniesiona do Szkoły Podstawowej. To są wszystkie zmiany,                  

o których jestem zobowiązany Państwu powiedzieć, co czynię a decyzję w formie uchwały 

podejmą Państwo w czwartek. Na dostosowanie uchwał w sprawie podziału Gminy na okręgi 

wyborcze do nowego prawa wyborczego mamy czas do końca marca. Druga rzecz. Dzisiaj 

otworzyliśmy oferty na remont ulic powiatowych przebiegających przez Kąkolewo. 

Kosztorysowo brutto wartość tego przedsięwzięcia była oceniona na 2.600.000 zł. Po 

przetargu, na który wpłynęły dwie oferty, niższa z ofert opiewała na 2.708.000 zł. 

Rozmawiałem z Panem Starostą, który powiedział, że w piątek nastąpi otwarcie ofert 

powtórzonego przetargu na remont drogi w Krzycku i po tym przetargu będziemy się 

zastanawiać czy uzupełnić pieniądze, żeby można było przetarg rozstrzygnąć, czy będziemy  
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szukać innego rozwiązania. Mówię o tym na zebraniach wiejskich, dzisiaj będę                       

w Kąkolewie, powtórzę to samo, że wobec tego, co się dzieje na rynku wykonawców nawet 

nie umiem powiedzieć, ile wykonamy z naszych planów dotyczących remontów dróg 

gminnych o nawierzchni asfaltowej. Jedno jest pewne, nie zrobimy w 100% tego, co 

zamierzaliśmy. To już jest przesądzone. Ceny ofert są niewspółmiernie wysokie w stosunku 

do ubiegłorocznych. Trzeci temat wynika z tego, co się dzieje w naszej Gminie, jest też  

pokłosiem zebrań i wniosków naszych mieszkańców. Chciałbym zaproponować, a właściwą 

komisją do tej propozycji jest dzisiejsza Komisja, żebyśmy zastanowili się, czy może 

zdążylibyśmy już od nowego sezonu grzewczego wprowadzić i zacząć realizować program 

związany z dopłatami do wymiany pieców w całej Gminie. Jest to temat nad którym proszę 

aby Państwo Radni się zastanowili. Z punktu widzenia Urzędu jesteśmy gotowi do 

opracowania projektu takiego programu. W oparciu o program moglibyśmy fizycznie zacząć 

realizowanie tych działań. W Gminach, w których funkcjonują takie programy są narzucone 

rygory dotyczące klasy i rodzaju pieca. Jeżeli ktoś kupi piec, który nie spełnia tych 

wymogów, dopłaty dostać nie może. Dziękuję.   

Radna Rady Miejskiej Pani Zofia Biała: 

Wiem, że piece które nie powinny być dopuszczone do eksploatacji, są sprzedawane jako 

podgrzewacze wody. 

Burmistrz Miasta i Gminy Pan Stanisław Glapiak: 
Dlatego, jeśli ktoś ubiega się o dotację na wymianę pieca po zakończonych działaniach z tym 

związanych komisja z Urzędu naocznie sprawdza czy nowy piec jest rzeczywiście piecem 

odpowiedniej klasy. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Marek Kozak: 

Dziękuję. Czy jeszcze ktoś chciałby zabrać głos w tym punkcie? Nie widzę. Dziękuję. 

Zamykam punkt 4. Przystępujemy do przyjęcia protokołu posiedzenia Komisji Rolnictwa                    

i Ochrony Środowiska.  

Ad. 5. Przyjęcie protokołu posiedzenia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Rady 

Miejskiej w Osiecznej. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Pan Marek Kozak: 

Protokół był wyłożony do wglądu. Czy są pytania lub uwagi do jego treści? Nie widzę. 

Dziękuję. Kto z członków Komisji jest za jego przyjęciem, proszę podnieść rękę – 5 głosów. 

Kto się wstrzymał od głosu – 0 głosów. Kto jest przeciw – 0 głosów. Dziękuję. Stwierdzam, 

że protokół został przyjęty jednogłośnie. Zamykam punkt 5. Otwieram punkt 6 posiedzenia. 

Ad. 6. Zakończenie obrad. 

Dziękuję wszystkim za obecność, dyskusję i udział w posiedzeniu. Zamykam posiedzenie 

Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska.  
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